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رئیس کمیسیون تخصصی طلای اتاق اصناف اعلام کرد؛

فروش ۱.۵ تن طلا در فضای مجازی
گروه اقتصادی - کیومرث امیریان - رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و 
نقره اتاق اصناف ایران - در مورد چالش های فروش برخط طلا گفت: در درگاه ملی 
مجوزها، مجوز با نظارت ما صادر می شود و بر اساس ضوابط خاص رسته صنفی 
شغلی هر فرد ثبت نام صورت می گیرد. طبق بررسی های انجام شده از سال ۱۳۹۹، 
حدود ۲۸۶ پروانه کسب در فضای مجازی برای فروش طلای آب شده صادر شده 
است.  با توجه به افزایش قیمت طلا و استقبال زیاد مردم از آن، پلتفرم های فروش 
طلا برای جذب مشتری، پیشنهادهایی داشتند که در سامانه قرار دادند و مشتریان 
طلا را با هر مبلغی که توانستند خریداری کردند.   امیریان در مورد عیار طلا اظهار 
کرد: ما نظارت کامل بر طلا داریم و در حال رصد هستیم و این پلتفرم ها باید طلا 
را حتماً در بانک که مورد تأیید خودشــان اســت سپرده کنند و سپرده در عیار طلا 
درج می شود که ۷۵۰ یا ۲۴ عیار است.   رئیس کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و 
نقره اتاق اصناف ایران در مورد میزان طلای ســپرده شده در بانک ها، تصریح کرد: 
کمیته مشترکی در مرکز تتای وزارت صمت برگزار شد و در این کمیته، اتاق اصناف 
ایران، پلیس فتا و پلیس اقتصادی توسط یک تیم به مراکزی مراجعه کردند که فروش 
طلای آنلاین داشــتند و طبق رصد انجام شــده، در پلتفرم ها حدود ۱.۵ تن طلا در 
بازه زمانی کمتر از یک ماه، جذب بانک کارگشایی شد. در ماه های گذشته، چنین 
قانونی وجود نداشت که سکوها طلاها را در بانک سپرده کنند. چون برنامه ای برای 
آنها تدوین نشــده بود. این در حالی است که آنها مجوز دریافت کرده بودند و اگر 
چه برای شروع فعالیت باید پروانه کسب داشته باشند، ولی متأسفانه نظارتی که باید 
از طرف اتحادیه کســب و کارهای فضای مجازی در آن زمان بر ســکوها صورت 
می گرفت، انجام نشد.در ادامه، رضا الفت نسب - عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب 
و کارهای فضای مجازی - نیز گفت: در حال حاضر اتحادیه آماری از این که امروز 
چه تعداد کســب و کار در فضای مجازی در حال فعالیت هستند ندارد. چون سه 
ســال اســت که اتحادیه با سرپرستی مدیریت می شود و جلسات هیئت مدیره ای 
وجود ندارد و کمیسیون بازرسی هم که بازوی اصلی اتحادیه برای این موضوعات 
است و همچنین کمیسیون شکایت در این ۳ سال تعطیل هستند و این یک مشکل 
بزرگ است. بنابراین بنده هم آمار ۵۰۰ سکوی فروش طلا را شنیده ام، ولی از این 
که امســال چه تعداد جواز در این حوزه صادر شده است بی اطلاع هستم. در حال 

حاضر دریافت مجوز از طریق سامانه مجوزها انجام می شود.

گروه اقتصادی  - مجمع تشــخیص  
مصلحــت نظام در بررســی لوایح CFT و 
پالرمو در آستانه تصمیمی بزرگ قرار گرفته 
اســت. برداشتن این دو مانع که زمینه خروج 
ایران از لیست سیاه FATF را فراهم می کند 
و به خودتحریمی پایان می دهد به باور فعالان 
اقتصادی می تواند به بهبود مبادلات تجاری و 
 CFT بانکی منجر شود.رسیدگی به موضوع
و پالرمــو که حــل آن می تواند زمینه خروج 
ایران از لیســت ســیاه FATF را فراهم کند 
توسط مجمع تشــخیص مصلحت نظام در 
حال انجام است. این دو موضوع از روز هفتم 
بهمن ماه در مجمع آغاز شده و گفته می شود 
در هفته جاری تعیین تکلیف خواهد شد.به 
 FATF باور بسیاری از کارشناسان پیوستن به
که در حال حاضر فقط ایران، کره شــمالی و 
میانمار، خارج از این سیســتم قــرار دارند 
می تواند مبادلات تجاری ایران با سایر کشورها 
را بهبود ببخشد.گذشته از نگاه افراطی و بعضا 
سنگ اندازی برخی افراد در خصوص بررسی 
منطقی عضویت ایران در FATF بسیاری از 
فعالان اقتصادی، تولیدکنندگان، بازرگانان و 
صادرکنندگان که مشکلات و مصائب عدم 
عضویت در FATF را با گوشــت و پوست 

خود لمس کرده اند، معتقدند که حل مناقشه 
ســی اف تی و پالرمو و خروج ایران از لیست 
سیاه FATF می تواند در حوزه های مختلف 
تحول ایجاد کند.به طور مثال وحدت شهبازی 
ـ عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفت، گاز و پتروشــیمی - در این خصوص 
می گوید سیاســت ما ایجاد بازارهای جدید 
صادراتی است که ارتباطات خوبی در حوزه 
بین الملل برقرار شــده و قصــد داریم از این 
ارتباطــات در حوزه روغن موتور اســتفاده 
کنیم. اگر مســاله اف ای تی اف حل شــود به 
شدت بازار متحول می شود و این فقط مربوط 
به روغن موتور نیست و در تمام حوزه ها این 
تحول اتفاق می افتد.در حال حاضر با پیشنهاد 
رییس جمهور به رهبر انقلاب و توصیه ایشان 
به مجمع تشــخیص مصلحت نظام، بررسی 
مجدد FATF در دســتور کار مجمع است. 
این که فضای کلــی مجمع چه دیدگاهی در 
این زمینه دارد، هنوز کاملا مشــخص نیست 
اما سه واکنش نســبتا مثبت این برداشت را 
ایجاد کــرده که آرای مجمع به نفع تصویب 
این لوایح ســنگینی می کند. ابتدا سخنگوی 
مجمع در حســاب کاربری خود از بررسی 
لوایح ســی اف تی و پالرمو خبر داد.در ادامه، 

علــی لاریجانی بیان کرد که امیدواریم نتیجه 
بررسی ها به نفع کشــور باشد.عباس گلرو، 
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس نیز در 
روزهــای اخیر گفت که مجمع در این زمینه 
سیگنال های مثبتی ارسال کرده است.از سوی 
دیگر قرار اســت نمایندگان مجلس مساله 
FATF که هم اکنون در مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام قرار دارد را بررســی کنند؛ 
نمایندگانی که بین شان مخالفان خروج ایران 
از لیست سیاه اف ای تی اف نیز دیده می شود. 
البته مجلس دیگر در این زمینه نقشی ندارد؛ 
 FATF چرا که به گفته قالیباف، مجلس دهم
را تصویب کرد و در رفت و آمد بین مجلس و 
شورای نگهبان اختلاف نظر بود؛ لذا به مجمع 
تشخیص مصلحت ارجاع شد. این موضوع 
در مجمع تشخیص بحث شده و به جمع بندی 
نرســیدند و طول دوره یک ساله اش هم تمام 
شده است.اف ای تی اف مجموعه ای از قوانین 
و مقررات است که بسیاری از آن ها در کشور 
در حال اجراست و بحث آن این روزها صرفاً 
درباره دو لایحه پالرما و ســی اف تی اســت. 

شــورای نگهبان در مقاطع قبلی هیچ ایرادی 
نسبت به پالرمو نداشت و با توجه به ایرادات 
هیات عالی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
موضوع به صحن مجمع تشــخیص ارجاع 
شد. درباره CFT هم شورای نگهبان و هیات 
عالی مجمع ایراد داشتند.کنوانسیون مبارزه با 
جرائم سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو 
از ۱۸۰ کشور متعهد می خواهد تا درخصوص 
جلوگیری از قاچاق انســان و جلوگیری از 
ســاخت و قاچاق ســلاح گرم و اجزای آن 
تلاش کنند. کنوانسیون مبارزه با تامین مالی 
تروریسم موسوم به سی اف تی)CFT( نیز 
یک کنوانسیون بین المللی است که به منظور 
مقابله با تأمین مالی تروریسم توسط سازمان 
ملل متحد تصویب شده است. تصویب این 
لایحه از جمله شــرایط حذف دائم ایران از 
لیســت سیاه FATF یا گروه ویژه اقدام مالی 
علیه پول شویی اســت.ایران در حال حاضر 
در لیســت ســیاه FATF قرار داد که به باور 
موافقان، تصویب این لوایح عدم عضویت در 
این کنوانســیون و قرارگیری در لیست سیاه 

اف ای تــی اف به معنی محرومیت سیســتم 
بانکی ایران از سیستم بانکی بین المللی است 
کــه نتیجه ای جز کاهش مبــادلات تجاری 
بین المللی، تحریم های اقتصادی از ســوی 
صندوق  بین المللی پول و بانک جهانی ندارد.

با این که روسیه و چین ارتباط سیاسی خوبی 
بــا ایران دارند به دلیــل عضو نبودن ایران در 
FATF از مبادلات مالی و تجاری با ایران سر 
باز می زنند. روسیه تحت تحریم های سنگین 
بین المللی است. روســیه بعد از فوریه سال 
۲۰۲۲ با ۱۰ هزار و ۴۴ تحریم مواجه شده در 
حالی که تحریم های ایران ۱۳۳۷ فقره است.

از نگاه مخالفان، خروج ایران از لیســت سیاه 
FATF تحقق این موضوع برای ایران که در 
تحریم قــرار دارد و نفت خود را از مجاری 
غیررســمی می فروشد می تواند باعث ایجاد 
دردسر شود. اما موافقان چنین نظریه ای را رد 
می کننــد. از جمله علی قنبری ـ اقتصاددان - 
 FATF کــه در این زمینه گفــت: مخالفان
کاســبان انزوای ایران هستند. این شائبه نیز 
کــه برخی افراد مطرح می کنند پیوســتن به 

FATF باعث می شــود دیگر نتوانیم نفت 
بفروشیم توجیه نادرستی است؛ زیرا همه دنیا 
می دانند خریداران نفت ما چه کسانی هستند. 
برعکس، نپیوستن به FATF و فروش نفت 
از مجاری غیررســمی باعث می شود حدود 
۳۰ درصــد پول حاصل از صادرات به جیب 
واسطه ها برود.هادی خانی ـ دبیر شورای عالی 
پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی و تأمین 
مالی تروریســم - نیــز در این زمینه تصریح 
کرده که عدم مدیریت فرصت ها و تهدیدهای 
توصیه های FATF در کشور و مشمول زمان 
کردن تصمیم گیری های کلیدی درخصوص 
اســتانداردهای بین المللی، عملًا این فضا را 
در اختیار کشــورهای دشمن ما قرار می دهد 
کــه رفتارهای خصمانه علیه منافع ملی ما را 
به راحتی توجیه و سایر کشورها را در همراهی 
با خود قانع و شبکه ســازی های منطقه ای و 
بین المللی علیه ایران را تشدید کنند.همچنین 
عبدالناصر همتی - وزیر اقتصاد - هم تحریم 
و FATF را موانع رشد سرمایه گذاری دانسته 
است.او آذرماه امسال گفت که طی دو سال و 
هشت ماه گذشته کل جذب سرمایه خارجی 
جذب شده در کشور ما فقط ۲.۱ میلیارد دلار 
بوده که محدودیت های ناشــی از تحریم و 

FATF در پایین بــودن این آمار تأثیرگذار 
بوده اســت.عدم پذیرش ایران در FATF به 
از دست رفتن بسیاری از بازارهای منطقه ای 
منجر شــده است. چند هفته قبل ایرج رهبر 
ـ رییس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
- با بیان این که ایران دومین کشــور برتر در 
زمینه خدمات مهندســی است اظهار کرد که 
مشــکل FATF باعث شــده تا ترکیه جای 
ایران را در صدور خدمات مهندســی بگیرد 
و ســالیانه ۲۵ میلیارد دلار ارز که از این ناحیه 
می توانســت وارد کشور شود از دست برود.
در شرایط فعلی شمارش معکوس برای پایان 
نتیجه بررســی سی اف تی و پالرمو در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام و خروج ایران از 
لیست ســیاه اف ای تی اف آغاز شده است و 
فعالان اقتصادی بیش از هر زمانی به برداشتن 
یکی از موانع تجارت از سر راه خود امیدوار 
شده اند؛ تا جایی که صمد حسن زاده ـ رییس 
اتــاق بازرگانــی ایران - هم بــر لزوم اتخاذ 
تصمیمی راهگشا، قاطع و تمام کننده به نفع 
اقتصاد ایران، از بزرگان عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درخواست کرده تا در راستای 
پذیــرش کامــل FATF برای شــکوفایی 

اقتصادی و تحقق منافع ملی تلاش کنند.

FATF سیگنال های مثبت مجمع درباره

گــروه اقتصادی - معــاون اول 
رئیس جمهــور، برای هم اندیشــی و 
گفتگوی صمیمانه بــا وزیر و معاونان 
وزارت صمــت به وزارتخانه ای رفت 
کــه آن را  » دولت کوچــک« نامید و از 
آنکه وزیری باتجربه در راس آن است 
تقدیر کرد. در این نشست صمیمانه که 
در طبقه دهم وزارت صمت برگزارشد، 
عــارف بعــد از آنکه  وزیــر صمت و 
معاونان وزارتخانه، گزارش ها و نظرات 
کارشناســانه خــود را در حوزه های 
مختلف صنعــت، معــدن، تجارت، 
توسعه صادرات و اصلاحات ساختاری 
بیان کردند، با تبریک اعیاد شــعبانیه و 
دهه فجر و تشــکر از مهندس اتابک  و 
معاونــان این وزارتخانه گفت: وزارت 
صمت در اصل ســه وزارتخانه در یک 
وزارتخانه است  و بسیار خوشحالم که 
مدیر با تجربه ای در رأس آن قرار گرفته 
که به خوبی بر این حوزه ها اشراف دارد.

عارف در این نشست بعد از شنیدن 
گزارش های مربوط به مشکلات مربوط 
به ناترازی در سه حوزه صنعت، معدن و 
تجارت ، عدم النفع و کاهش تولیدات در 
برخی حوزه ها از جمله فولاد، سیمان و 
خودرو و درعین حال آمارهای مربوط 
به رشــد تولیــدات در برخــی حوزه 
های دیگر و نیز رشــد صادرات افزود: 
در ماه های گذشــته در »دولت وفاق« 

روند رشد بســیار خوب بوده است و 
به عنوان عضو کوچکــی از کابینه، در 
دهه فجر شــهادت می دهم که وفاقی 
که رئیس جمهور آن را اعلام کرده اند به 
حد اعلا ادامه یافته است.عارف با نامیدن 
وزارت صمت با عنوان دولت کوچک 
گفت: این وزارتخانه، به عنوان »پیشران 
توسعه« ظرفیت بی نظیری برای ایجاد 
رشد دارد و حتی معتقدیم که کمبودهای 
رشــد در ســایر حوزه ها را می توان  با 
تــلاش در حوزه های صنعت و معدن  
جبران کرد ، البته متأســفانه رشد مثبت 
صنعت، در سال های اخیر کاهش یافته 
بود ولی مطمئنم در این فضای صمیمانه 
و با  حضور شما که بهترین نیروهای این 
حوزه هستید ، به رشد مطلوب خواهیم 
رســید و خروجی ها نشانگرعملکرد 
خوب شما بر طبق برنامه هفتم پیشرفت 
است. معاون اول رئیس جمهور در ادامه 
بعد از شــنیدن درخواست های وزیر و 
معاونان برای پشتیبانی از بخش صنعت 
و معدن در شــرایط قطعی برق و گاز و 
کاهش تولید در برخی حوزه ها گفت: 
 می دانیــم که عدم النفعــی که بخاطر 
ناترازی انرژی وجود دارد چه مشکلاتی 
را برای صنعت و معدن پیش آورده و چه  
فشارهایی را وارد کرده است  اما ضمن 
آنکــه متعهد به تامین  انرژی  این حوزه 
ها هســتیم برای حمایت هم آماده ایم ، 

فوق العاده  رئیس جمهور  خوشبختانه 
در این زمینه دغدغه مند هستند و برای 
آن وقت گذاشته اند و در اکثر جلسات 
مشارکت کرده اند که پیام روشن آن این 
اســت که » این مسائل باید حل شود« 
و خوشبختانه  دستاوردهای خوبی در 
این زمینه داشــتیم . عارف با بیان اینکه 
انتظارمــان در کمک به حل ناترازی ها 
از بخش صنعت بیشــتر اســت گفت:  
متأســفانه در بحث بهینه سازی خوب 
کار نشده اســت، در حالی که با اطلاع 
رســانی به جامعــه و بهبود بحث های 
مربوط به خودرو و سوخت باید به رفع 
ناترازی کمک کنیم، متأسفانه تجهیزات 
گرمایشی و سرمایشی، موتورخانه ها و 
یخچال ها در کشــور ما راندمان پایینی 
دارنــد، هنوز هم یخچال ۲۵ ســاله  با 
راندمان پایین اســتفاده می شود و این 
در حالی اســت که در کشورهای دیگر 
برای تعویض آنها مشــارکت می شود. 
معــاون اول رئیس جمهــور در ادامه 
با ذکر خاطــره ای در این زمینه افزود: 
در دوران تحصیــل در ایالتی که درس 
می خواندم یک سال کمبود آب بوجود 
آمد و در آن شــرایط ، شــهرداری وارد 
عمل شــد و با تعویض برخی لوازم در 
ســرویس بهداشتی خانه ها، ۴۰ درصد 
هدررفت آب را کاهش داد و شما اکنون 
باید به ما کمک کنید و بگویید که ما هم 

برای رفع ناترازی انرژی  چه می توانیم 
بکنیم، گاهی شاید به این نتیجه برسیم 
که سیستم های گرمایشی و سرمایشی  را 

اگر عوض کنیم به صرفه تر است.
عــارف  در ادامــه در توصیه های 
خود به حاضران در این جلســه گفت: 
مشکلات و مسائل دستگاه ها را احصاء 
کنید تا در جلسه ای آنها را با هماهنگی 
سایر دستگاه های دولتی بررسی و حل 
کنیم تا  در شروع سال آینده  شفاف تر و 

راحت تر کار را پیش ببرید.
بخش خصوصــی را وارد 

میدان کنید
معاون اول رئیس جمهور با تأکید 
بر نقش بخش خصوصی در پیشــبرد 
برنامه های توسعه گفت: متأسفانه در دهه 
های گذشته در زمینه بخش خصوصی با 
تعارف جلو رفته ایم  اما اکنون تلاش می 
کنیم که به  این بخش به صورت عملی 
و جدی میدان بدهیم و راهبرد دولت در 

این زمینه مشخص است.
وی در ادامــه افــزود: بخــش 
خصوصی برای ما آنقدر مهم است که 
در تنظیم بازار هم نقش آن را بسیار مهم 
دیده ایم و از اتاق بازرگانی، اتاق اصناف 
و تعاون خواســته ایم جدی تربه میدان 

بیایند و نقش جدی تری داشته باشند.
رقابت های نادرست با بخش 

خصوصی

عارف با اشــاره به گفتگو با تجار 
ایرانی در آلماتی قزاقســتان در حاشیه 
اجلاس اتحادیه دولتی اوراســیا گفت: 
متاسفانه برخی مســائل پیش پا افتاده 
باعــث ایجاد مشــکل بــرای تجار و 
شرکت های ایرانی شده است که برای 
رفع آنها برنامه داریم و این در حالی است 
که با وجود اشتراکات فرهنگی، تاریخی 
و همسایگی، ما درمنطقه اوراسیا برای 
همکاری در اولویت هستیم اما برخی 
کشــورهای دیگر جای ما را در آسیای 
میانه گرفتند که البته واقعیت این است که 
برخی رقابت های نادرست باعث این 

مشکل بعد از فروپاشی شوروی شد.
در حــوزه خودرو، رقابت را 

جدی بگیرید
معاون اول رئیس جمهور در ادامه 
بــا بیان آنکه در صنعــت خودرو باید 
جدی تر باشــیم گفت: ما در این بخش 
خوب پیش نرفته ایم اما اگر می خواهیم 
موفق شــویم باید شرایط رقابتی ایجاد 
شود، بررســی کنید با چه راهبردی و 
بــا تولید چه  خودرویــی می توانیم به 
موفقیت برســیم، در گذشته در آسیای 
میانه طرفداران خــودروی ما زیاد بود 
و حتی دفاتری در آسیای میانه تشکیل 
شــد و قرار بود در آنجا خودرو مونتاژ 
کنیم اما بررســی کنید که نتیجه آن چه 
شد و بعد از آن برای ایجاد شرایط رقابتی 

قدم بردارید. عارف در ادامه این جلسه 
با اشاره به راه حل های پیش رو در رفع 
ناتــرازی انرژی  گفــت: بحثی را که از 
آن غفلت کرده ایم، بحث نیروگاه های 
خانگی اســت که بر روی پشت بام ها، 
مزرعه ها و باغ ها می شود از آنها استفاده 
کرد،  بررسی ها نشان می دهد در بعضی 
از کشورها مثل آلمان، درصدی از برق  
نیروگاه های خانگی تولید می شــود و 
ما نیز باید در ایــن زمینه برنامه دقیقی 
داشته باشیم.عارف در ادامه خطاب به 
مدیــران بخش بازرگانی داخلی افزود: 
 بازار ماه رمضان و شــب عید را جدی 
بگیرید و بر بحث عرضه مســتقیم کالا 
بــه دقت نظارت کنیــد.در ابتدای این 
جلسه اقدامات صورت گرفته در بخش 
اصلاح ساختار وزارتخانه، فعالیت های 
صــورت گرفته برای ایجاد رشــد در 
بخــش های صنعت، معدن و تجارت، 
پروژه های قابل افتتاح، طرح های پیشران 
و بســته های حمایتی توســط وزیر و 

معاونان وزارتخانه بیان شد.

عارف با حضور در وزارت صمت؛

 بازار ماه رمضان و شب عید را جدی بگیرید و بخش خصوصی را وارد میدان کنید

گروه اقتصــادی - با نزدیک 
شــدن به پایان مهلت گواهی سپرده 
با نرخ ۳۰ درصــدی، اکنون بیش از 
۲۸۰ هزار میلیــارد تومان نقدینگی 
وارد شــده بــه بانک ها، در آســتانه 
خروج قــرار دارد. این تغییر مهم در 
سیاست های پولی می تواند تحولات 
گسترده ای را در بازار های مالی ایجاد 
کند. از یک سو، احتمال بازگشت این 
منابع به بورس و بازار ســهام وجود 
دارد و از ســوی دیگــر، تقاضا برای 
ارز، طلا و ســکه همچنان می تواند 
این نقدینگی را به ســمت بازار های 

دیگر هدایت کند.
یک سال پیش، در همین روزها، 
بانــک مرکزی برای مدیریت تورم و 
کنترل نقدینگی، گواهی سپرده ای با 
نرخ ســود جذاب ۳۰ درصد منتشر 
کرد. هــدف اصلی این اقدام، جذب 
منابع نقــدی و کاهش فشــار های 
تورمی بود. اما حالا، پس از گذشت 
یک سال، موعد سررسید این اوراق 
فرا رســیده اســت و وزیر اقتصاد، 
عبدالناصــر همتی، به طور رســمی 
اعلام کــرده که ایــن اوراق تمدید 

نخواهند شد.
این خبر در ابتــدا برای فعالان 
بورس خوشــایند بود، چرا که به نظر 

می رســد نقدینگی قابل توجهی که 
به بانک ها وارد شــده، بالاخره راهی 
بازار های دیگر می شود، اما این تنها 
یک روی سکه است. در این گزارش 
به بررسی ابعاد مختلف این تصمیم و 
پیامد های احتمالی آن برای بازار های 

مالی می پردازیم
۲۸۰ هــزار میلیارد تومان 

در شبکه بانکی
طبق گزارش ها، ســال گذشته 
بیــش از ۲۸۰ هزار میلیــارد تومان 
نقدینگی برای خرید گواهی ســپرده 
۳۰ درصدی وارد شــبکه بانکی شد. 
ایــن مبلغ عظیم، به عــلاوه ۸۴ هزار 
میلیارد تومان ســود ماهانه ای که به 
حساب خریداران واریز شد، حجم 
بالایــی از نقدینگــی را در بانک ها 

به جای گذاشته است. 
حالا با پایــان زمان این اوراق، 
صاحبان ایــن گواهی ها با دو گزینه 
مواجهنــد: تمدید گواهی با نرخ ۲۵ 
درصد یا خروج نقدینگی از بانک ها.
اما کدام بــازار برای این حجم 
از پول جذاب تر خواهد بود؟ آمار ها 
نشان می دهد که با توجه به نرخ های 
جذاب در بازار های ارز، طلا و حتی 
رمزارزهــا، احتمال خــروج بخش 
زیــادی از این نقدینگــی از بانک ها 

وجود دارد. 
در شــرایطی کــه بازدهی این 

بازار ها روز به روز بیشــتر می شود، 
ســرمایه گذاران ممکن است دیگر 
تمایلــی به نگهداری پــول خود در 

بانک ها نداشته باشند.
آیا بورس در انتظار ورود 

نقدینگی جدید است؟
در این شرایط، وزارت اقتصاد و 
بانک مرکزی امیدوارند که نقدینگی 
آزاد شده به سمت بازار سهام هدایت 
شــود. بورس تهران که مدت هاست 

درگیر رکود و نوســان های 
ســنگین اســت، به شدت 
نیازمند منابــع جدید برای 
تحریک تقاضــا و افزایش 
حجــم معاملات اســت. 
بنابرایــن، ایــن نقدینگی 
طلایی  فرصتی  می توانــد 
برای بورس باشد تا بتواند 
به طــور مؤثری از این منابع 
بهره بــرداری کنــد و روند 
نزولــی خــود را معکوس 

کند.
اما در این مسیر، شرایط 
بازار و نوسانات اقتصادی و 
سیاسی می تواند نقش مهمی 

در تصمیمات سرمایه گذاران ایفا کند. 
آیا ســرمایه گذاران در این شرایط به 
بورس اعتماد خواهند کرد یا ترجیح 
می دهند که به ســراغ بازار های دیگر 
مانند ارز و طلا بروند؟ این ســوالی 

اســت که در روز های آینده پاسخ آن 
روشن خواهد شد.

اوراق ۲۵ درصــدی؛ آیــا 
جذابیت سابق را دارند؟

در کنار تمامــی این تحولات، 
بایــد به تغییــرات جدیــد در بازار 
گواهی ســپرده نیز اشاره کرد. برخی 
از بانک هــا از انتشــار اوراق گواهی 
ســپرده ۲۵ درصدی خبر داده اند که 
از ۱۰ بهمن ماه سال جاری عرضه می 

شــود. این اوراق چهار ساله هستند 
و نرخ ســود آنها در مقاطع سه ماهه 
پرداخت می شود. همچنین نرخ سود 
پیش از سررســید این اوراق نیز ۱۵ 

درصد در نظر گرفته شده است.

اگرچــه کاهش نرخ ســود از 
۳۰ درصــد بــه ۲۵ درصــد ممکن 
اســت برای برخی از سرمایه گذاران 
جذاب نباشد، اما همچنان این اوراق 
می تواند برای برخــی از افراد که به 
دنبال بازدهی ثابت و مطمئن هستند، 

جذاب باشد. 
امــا باید دید که این نرخ ســود 
کاهــش یافته، تا چه حد می تواند در 
جلب اعتماد ســرمایه گذاران موفق 
باشد و چه تاثیری بر خروج 
نقدینگی از بانک ها و ورود 
آن به ســایر بازار ها خواهد 

گذاشت.
در نهایت، سوال اصلی 
اینجاســت که ایــن حجم 
عظیــم از نقدینگی، پس از 
خروج از شــبکه بانکی، به 
کدام بــازار خواهد رفت؟ 
بازار ارز؟ بورس؟ یا شــاید 
طلا و سکه؟ آنچه که مسلم 
اســت این است که وزارت 
اقتصاد و بانک مرکزی باید 
بــا دقت نظر بیشــتری این 
فرآیند را مدیریت کنند تا از 
نوسانات شدید در بازار ها جلوگیری 
کننــد و نقدینگــی آزاد شــده را به 
مســیری هدایت کنند که هم به نفع 
اقتصاد ملی باشد و هم از بحران های 

احتمالی جلوگیری کند.

پایان گواهی سپرده ۳۰ درصدی بانک مرکزی؛

بمب ۲۸۰ هزار میلیاردی نقدینگی 
به کدام بازار می افتد؟

پس از یک سال، گواهی سپرده ۳۰ درصدی به سرانجام رسید و ۲۸۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی که به بانک ها
 راه یافته بود، در آستانه تغییر مسیر قرار دارد. حالا با پایان این دوره، منابع عظیمی از سیستم بانکی آزاد می شود و بازار های 

مختلف منتظر ورود این نقدینگی هستند.

اقتصادی

یک ســال پیش، در همیــن روزها، بانک 
مرکــزی برای مدیریت تــورم و کنترل 
نقدینگی، گواهی سپرده ای با نرخ سود 
جذاب ۳۰ درصد منتشر کرد. هدف اصلی 
ایــن اقدام، جذب منابــع نقدی و کاهش 
فشــار های تورمی بود. اما حالا، پس از 
گذشــت یک ســال، موعد سررسید این 
اوراق فرا رســیده است و وزیر اقتصاد، 
عبدالناصر همتی، به طور رسمی اعلام 
کرده که این اوراق تمدید نخواهند شــد.

سرنوشت نامعلوم بسته حمایت از صنایع در دولت
گروه اقتصادی - وزارت صمت 
تقریبا یک ماه پیش بسته ای تحت عنوان 
حمایــت از صنایع به منظــور جبران 
خســارات ناشی از قطعی برق و گاز به 
دولت ارســال کرد؛ با این حال هنوز از 
سرنوشت این بسته خبری نیست.چند 
سالی اســت که ناترازی انرژی بر جان 
تولید افتاده و هر ســاله خسارت هایی 
را به این بخــش تحمیل می کند که بنا 
بــه اذعان صنعتگران و دولتمردان قابل 
اندازه گیری نیست.برخی از برآوردها 
حکایت از تحمیل خســارت بیش از 
۲۵۰ همــت در کل صنعت دارد که این 

حجم از خســارت فقط ناشی از قطعی 
برق اســت. همچنین در صنایع فلزی 
برآورد بدبینانه حاکی از ۸ میلیارد دلار 
کاهش صادرات در یک سال است. در 
برآورد دیگری ضرر و زیان روزانه قطع 
برق در بخش معدن نیز ۴۱ همت بوده 
است.حال حتی اگر همین اعداد را هم 
مدنظر قرار دهیم، باز هم خسارتی که به 
صنایع وارد شده به همین راحتی ها قابل 
جبران نیست زیرا خسارتی که به دلیل 
قطعی های برق و گاز به صنایع تحمیل 
می شود فقط »خرابی تجهیزات و ماشین 
آلات و یا کاهش عمر مفید و مستهلک 

شدن تجهیزات« نیست بلکه با توجه به 
کاهش ســاعات کار نه تنها تیراژ تولید 
افت می کند بلکــه بازارهای هدف به 

تدریج محدود و محدودتر می شوند.
بر همین مبنا وزارت صمت تقریباً 
یک مــاه پیش بســته ای تحت عنوان 
حمایــت از صنایع به منظــور جبران 
خســارات ناشــی از قطعی برق و گاز 
به دولت ارسال کرد؛ این بسته حمایتی 
شــامل طیف گسترده ای از مشوق ها و 
تسهیلات برای شرکت های دانش بنیان 
و فعــالان در حوزه صنایع پیشــرفته 
می شــود و هــدف از ارائه این بســته 

حمایتی، افزایــش صادرات غیرنفتی، 
تقویت حضــور ایــران در بازارهای 
جهانی و ایجاد اشتغال پایدار در کشور 
است. در طراحی این بسته حمایتی ابعاد 
مختلفی از جمله تسهیلات در پرداخت 
حق بیمه، مالیات سررسید شده، امهال 
در پرداخت اقساط وام ها و… پیش بینی 
شده است.بر این اساس سال رو به اتمام 
است اما بسته مذکور همچنان در دولت 
معطــل مانده اســت؛ آنطور که محمد 
اتابک وزیر صمت گفته »بعد از طرح و 
موافقت کلیات در کمیسیون زیربنایی، 
طــرح حمایتی عیناً به دولت رفت و به 

درخواست رئیس کمیسیون اقتصادی 
دیگر بار به کمیســیون ارجاع داده شده 
است.«معطلی بســته مذکور در هیئت 
دولت در حالیست که وزیر صمت بارها 
و از تریبون های مختلف اعلام کرده که 
تاب آوری صنایع به اتمام رسیده و شاید 
عمر صنعت به برنامه های بلندمدتی که 
مد نظر مجلس و دولت است قد ندهد.

اتابــک تاکید کرده که »بررســی 
بورســی  شــرکت های  وضعیــت 
نشــان می دهد که درصد ســود تمام 
تولیدکنندگان نســبت به سال گذشته 
نصف شــده اســت. این شرایط یعنی 

اینکه باید مراقب بنگاه ها باشیم چراکه 
شرکت ها دیگر تاب آوری ندارند.«

وزیر صمت با بیان اینکه فشاری 
کــه به صنایــع وارد می شــود بیش از 
تاب آوری آنهاست. باید راه کوتاه مدت 
برای حل مشکل صنایع در نظر بگیریم، 
تصریح کــرده که »مــا نمی گوییم که 
برای جبران هزینه های تحمیل شده به 
صنعت مشوق داده شود بلکه می گوئیم 
هزینه هایــی که صنایع باید بپردازند به 
تعویق بیفتد تــا در این فاصله واحدها 

توان تقویت خود را داشته باشند.«
بر اســاس این گزارش با وجود 

تمام تأکیدات اتابــک به عنوان متولی 
صنایع کشور، با این حال بسته حمایت 
از واحدهای صنعتی همچنان در دولت 
مانده و مشخص نیست چه زمانی ابلاغ 
شــود و به اجرا برسد.گفتنی است در 
سال ۹۰ مجلس در ماده ۲۵ قانون بهبود 
مستمر محیط کسب و کار مصوب کرد 
که در زمان کمبود برق، گاز یا خدمات 
مخابرات، واحدهای تولیدی، صنعتی 
و کشاورزی نباید در اولویت قطع این 
خدمات قرار داشته باشند و شرکت های 
عرضه کننده موظفند هنگام عقد قرارداد 
با واحدهای تولیــدی اعم از صنعتی، 

کشاورزی و خدماتی، وجه التزام قطع 
برق یــا گاز یا خدمات مخابرات را در 
متن قرارداد پیش بینی کنند.از ســویی 
دیگر نیز طبق این قانون، هرگاه دولت به 
دلیل کمبودهای مقطعی به شرکت های 
عرضه کننــده برق یــا گاز یا مخابرات 
دستور دهد، به طور موقت جریان برق 
یــا گاز یا خدمات مخابراتی واحدهای 
تولیدی متعلق به شرکت های خصوصی 
و تعاونی را قطع کنند، موظف اســت 
نحوه جبران خسارت های وارده به این 
شــرکت ها ناشی از تصمیم فوق را نیز 

تعیین و اعلام کند.
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